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»Naš glas« izdaja kolektiv 
kombinata konzervne indu
strija »Delamaris« Izola. List 
urejuje uredniški odbor sklad
no s predpisi. Odgovorna 
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Železniška tiskarna Ljubljana, 
1974, v nakladi 1300 izvodov. 
List dobijo člani kolektiva 

Tir—rl""~lfw~

LETO XVI IZOLA, DECEMBER 1974

6lavni direktor ob novem letu
S to p a m o  v n ovo  le to  1975. Za se b o j  z a p u šč a m o  12 

m e s e c e v ,  v katerih s m o  s e  trudili,  da izpoln im o v s e  
t i s to ,  za kar s m o  s e  ob veza l i  v začetk u  leta.

V s e  p red v id en o  pa nam ni u sp e lo .  Vendar m is lim ,  
da s m o  ustvarili tako  o s n o v o  s  katero  z v e č j o  g o t o 
v o s t jo  s t o p a m o  v n ovo  le to  1975-

V letu 1975 bo na n a š e  p o s lo v a n je  vpliva la  vrsta  
zunanjih d ejavnikov. P redvidevajo  s e  v e l ik e  s p r e m e m 
be, tako v g o s p o d a r s k e m  s i s t e m u ,  kot v drugih b i s t v e 
nih e le m e n t ih  n a š e g a  gosp odarjenja .

Mi s m o  s e  na to  izredno tež k o  le to  1975 pripravili 
in s e  š e  pripravljamo s  t e m e lj i to  preanaliz iranim  ra
zvojn im  p rogram om , ki kaže o s n o v n o  s m e r  v n a še m  
nadaljnjem  razvoju. Z an aša joč  s e  p r e d v se m  na la s tn e  
s i l e  m en im o ,  da s m o  s p o s o b n i  u resn ič it i  c i lje ,  ki s m o  
si jih zas tav il i .

M islim , da je  p r e d v se m  s lo ž n o s t  m ed  vod iln im i d e 
lavci in s lo ž n o s t  m ed  d ru žbeno-polit ičn im i organ iza 
cijami t is ta ,  ki nam  zagotav lja  p ro sp er ite to .  O d govor
n o s t  po TOZD b o m o  morali š e  bolj u čvrstit i ,  saj  od 
u sta n o v itv e  TOZD pričaku jem o prave rezu lta te  š e l e  
v le to šn je m  letu.

V TOZD IRIS planiram o p o v e č a n je  p roizvodnje  za 
28 o d s to tk o v ,  to  je  od 8 .700  ton, kolikor s m o  napravili 
v letu 1974 na 11.100 ton v letu 1975. Plan v drugih  
TOZD bo tudi večj i  od d o s e ž e n e  p roizvodnje v pre
te k le m  letu . Vendar bo v letu 1975 p o treb n o  vložiti  
izredno v e l ik o  naporov za p o v e č a n je  p roizvodnje v 
Irisu. Takega skoka  p roizvodnje v bilo  k aterem  obratu  
n a š e  tovarn e  do se d a j  š e  n ism o  realizirali.

Kljub tako veliki proizvodnji TOZD IRIS, ki je  glavni  
tako  rekoč  edini izvoznik, ne b o m o  p o v eča l i  izvoza.  
Izvoz v n a s led n je m  letu bo c e lo  n ek o lik o  nižji kot v 
p re te k le m ,  zaradi n e g o t o v o s t i  pri izp lačevan ju  izvozn e  
p rem ije .  V prihodnjem  letu b om o p o v e č a n o  p roizvod
njo u sm eril i  na d om ač i  trg. N aša  prodajna s lu žb a  ob  
t em  s e v e d a  n e  bo im ela  lah kega  dela .

Takšna p o v e č a n a  proizvodnja in prodaja nam bo 
o m o g o č a la  d oh itevat i  v s e  bolj n a ra šč a jo č o  inflacijo.  
J a sn o  je ,  da bo p o le t i  p o treb n o  ž e  z o p e t  p o v eča t i  
o s e b n i  d o h od ek .  Do takrat s e  m oram o pripraviti, da 
b o m o  bolj s t im u la t iv n o  nagrajevali .

V za č e tk u  le ta  s m o  volili n o v e  sa m o u p r a v n e  o rgan e .  
D elavc i v  TOZD in sam ou p ravn ih  sk u p n o st ih  s o  volili 
s v o j e  p red s ta v n ik e  v centra ln i d e la v sk i  s v e t  in v d e 
la v sk e  s v e t e  po TOZD in sam ou p ravn ih  sk u p n o st ih .  
Prav tako s m o  volili s in d ik a ln e  o d b ore  po TOZD in 
sam ou p ravn ih  sk u p n o st ih  ter  s in d ika ln o  k o n fer en co .  
Člani izvoljeni v  sa m o u p ra v n e  o rg a n e  in v d ru žb en o
p o lit ičn e  oran izacije  s e  m orajo zaved at i  k akšn o  pri
zn anje in o d g o v o r n o s t  s o  jim poverili njihovi s o d e la v c i .

Vabim v s a k e g a  p o s a m e z n e g a  d e la v c a ,  da na sv o je m  
d e lo v n e m  m e s tu  kar n a jveč  p rip om ore  k u resn ič itv i  
zas tav ljen ih  c i l jev  v letu 1975 in da s  sv o j im  v e d e n je m  
p ripom ore tudi drugim, da bodo lažje r e še v a l i  s v o j e  
n a lo g e ,  ter  da b o m o  v s i  skupaj stabilizirali  z v s e m i  
m očm i n a š e  p od jet je  in n a š e  g o sp o d a r s tv o .

GLAVNI DIREKTOR

Srečno ter uspešno 
novo leto
celotnemu kolektivu
Delamaris

GLAVNI DIREKTOR 
SEKRETARIAT ZK 

SINDIKALNI ODBOR 
ODBOR ZSMS 

ODBOR ZB NOV

IZ TOZD RIBA SO  NAM SPOROČILI NASLEDNJE:

S am oupravni organi, d r u žb en o p o li t ič n e  organ izac ije  in 
v o d s tv o  TOZD RIBA č e s t i t a jo  v s e m  p oveljn ikom  ri
biških  ladij in r ib ičem  ob izpolnitvi in prekoračitv i  
le tn e g a  plana za le to  1974.

Prav tako s e  zah va lju jem o  v s e m  d e la v c e m  v hladil
nici in vzdrževanju , prav p o s e b n o  pa d e la v c e m ,  tako  
vod iln im  kot o s ta l im  v  TOZD IFU&rki s o  nam v č a s u£  •- v'
v e l ik e g a  u lova  p riskoči li  n a ' p ofh oe  ,„z v s o  d e lo v n o  
v n e m o  in nam r e še v a l i  v e l ik e 'k o l ič in e  u lo v ljen e  ribe. 
V s e m  d e lo v n im  ljudem  ž e l im o  - sre čn o  n ovo  le to ,  ri
b ič e m  pa dobro m orje. \  ” ■ >'

* ‘ V .. ’ TOZD RIBA% -
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Direktor TOZD Argo
Že v p re jšn ji številki »Naš 

glas« je  bil obljubljen razgovor 
še z dvema direktorjem a TOZD. 
Danes smo pred ustanovitvijo 
pete TOZD, vendar nam je  uspe
lo opraviti razgovor le še z enim 
direktorjem , to je direktor TO
ZD Argo. V. d. d irek tor TOZD 
Iris, pa nam  je obljubil obširno 
poročilo za naslednjo številko.

Zdaj pa, kako je  v TOZD Argo?
Dejavnost TOZD Argo je  ne

dvomno pom em bna za Delama
ris, ker je dopolnilo ribi in rib
jim  izdelkom. Tako lahko nasto
pam o na tržišču  s širokim asor- 
tim anom  izdelkov. Seveda se pri 
tem srečujem o z izredno moč
no konkurenco, ki povzroča vča
sih zelo velike težave našim  stro
kovnim službam.

Ob ustanovitvi je  TOZD Argo 
prevzel kaj sirom ašno stanje, 
močno iztrošene delovne p rip ra
ve, stare zgradbe, ki so potreb
ne velikih popravil, širok asorti- 
m an izdelkov, ki pa se izdeluje
jo  v m anjših serijah, s tem pa 
so povezane nepotrebne izgube 
na času in m aterialu  zaradi po
gostega m enjavanja proizvodje, 
kot tudi velike zaloge surovin, ki 
jih  m oram o imeti za norm alno 
delo.

V prihodnosti se m oram o zato 
odločiti za takšno  proizvodnjo 
usm eritev, ki bo odprla široko 
možnost prodaje in za to pro
izvodnjo v večjih .serijah.

Po ustanovitvi Združene živil
ske industrije, Slovenije HP so 
članice dogovorile tudi o delitvi 
proizvodnih programov. Tako 
naj bi Delamaris razvijal poleg 
predelave ribe še proizvodnjo 
hrane, napitke, tekoče dodatke 
jedem , paradižnikov koncentrat, 
zelenjavnih in m esnih konzerv. 
Naloga nas vseh je  pripraviti 
vse, da se bodo te dejavnosti raz
vile do takšne stopnje, da nam  
bodo zagotovile prim erno stop
njo rasti in prim eren dohodek 
za zadovoljitev potreb osebne in 
družbene potrošnje.

Predvsem m oram o zagotoviti 
surovinsko bazo in pripraviti vse 
potnbene elaborate za izgradnjo 
novih proizvodnih prostorov, ka
kor tudi za obnovitev obstoječih.

Potrebe po sredstvih bodo zelo 
velike in jih  sami ne bomo zmo
gli zagotoviti. Da pa bomo dobili 
potrebne kredite, m orajo biti vsi 
projekti dobro izdelani in z u te
meljitvijo, sicer nam  ne bo nihče 
pripravljen pom agati z denarjem .

Vzporedno z m odernizacijo 
proizvodnje pa nas čakajo še 
druge naloge, ki niso nič manj 
pomembne. Lahko celo trdimo, 
da so pogoj za dobro delo. To so 
naloge, s področja družbenega 
standarda, ki zajem a skrb za sta

novanja, ureditev delovnih mest, 
izobraževanje na delovnih m estih 
itd.

Pred nam i je torej veliko nalog 
in trdega dela. Tega se m oramo 
zavedati vsi in strem eti k 'tem 
ciljem, sicer ne m oremo pričako
vati, da nam  bo bolje. Ko bomo 
naloge izpolnili, lahko predvide
vamo, da bo naša realizacija za 
tre tjino  višja, prav toliko pa tudi 
ostanek dohodka; s  tem  bomo 
dosegli pogoje za dobro poslova
nje.

Programi dela 
bodočnostiv

V našem kom binatu se pri
pravlja preventivna sanacija. Za 
izvedbo sanacije je  iz našega po
d jetja  zadolžen Tomaž Pavletič.

Zakaj smo začeli s preventivno 
sanacijo?

D elam aris je  poslovno leto 
1973 zaključil z izgubo, ki jo  je 
pokril iz lastnega rezervnega 
sklada. V ta nam en je  podjetje 
sprejelo vrsto ukrepov, za izbolj
šanje poslovanja. K reditna ban
ka Koper pa  je zahtevala, da po
djetje izdela gospodarski p ro
gram  ukrepov. Letos ju lija  je 
Delamaris sprejel »Akcijski p ro 
gram  ukrepov« na katerega pa je 
KB Koper imela vrsto pripom b. 
Takoj ko sem prevzel vodstvo 
ekonomsko-organizacijskega sek
to rja  sem koncem septem bra do
bil nalogo za izdelavo preventiv
nega sanacijskega program a. V 
začetku sem razm išljal, da bi na
logo opravili sami v podjetju. S 
form alne p lati bi to nalogo de
jansko lahko opravili verjetno 
tudi bolje, ko t kakšna zunanja 
institucija.

Delamaris pa  ob takih rezulta
tih, ki jih  dosega sedaj in ob 
nepreštudirani perspektivi ne ra

bi form alnega preventivnega p ro 
grama. Delamaris rabi mnogo več. 
Delamaris več ali m anj že deset 
let ni napravil ničesar s čimer 
bi se lahko pohvalil. Mene oseb
no (prav gotovo tudi druge) taka 
stagnacija, če tem u ne rečemo 
nazdovanje ne le moti am pak še 
več. Dejstvo je, da smo sposobni 
tako kadrovsko kot tudi z d ru 
gih vidikov podjetje  uvrstiti med 
vzorna podjetja na obali, pa tudi 
v širšem  prostoru.

M islim, da če pravilno izkori
stim o isvoje možnosti, da lahko 
rezultate km alu pokažemo.

Kako poteka?
Ker je  torej preventivna sana

cija Delamarisa tako vsestransko 
pom em bna za vseh 1.400 zaposle
nih sem se dogovoril z Inštitu 
tom za ekonomiko in tržne ra
ziskave ITEO za izdelavo tega 
program a. Ta in š titu t je  izdelal 
sanacijski program  za vrsto  
»kroničnih bolnikov«, ki uspešno

izvršujejo sanacijske ukrepe. Tu 
gre za dejansko ugotovitev vzro
kov zakaj Delamaris v zadnjih 
desetih 'letih ni napredoval. Tu 
gre za določitev ukrepov, ki naj 
bi Delamarisu dali impuls, ki bi 
ga potisnil iz stagnacije v nor
malne oziroma hitre gospodarske 
tokove napredka. Gre tud i za 
določitev glavnih ciljev, ki jih 
m ora Delamaris doseči v sred
njeročnem  obdobju do 1980. leta.

Kaj pričakujete od preventivne 
sanacije?

Sanacijski program  m ora na
rediti konec težnjam , da bo pod
je tje  razvijalo vse dejavnosti 
istočasno z isto intenziteto.

Preventivni sanacijski program  
bo določil glavne in manj po
membne bližnje in daljnosežne 
cilje. Pomagal nam  bo, da bomo 
ločili bistveno od manj bistvene
ga, da bom o ločili m anjbistveno 
od 'nebistvenega.

Ako bo ob tem določal tudi 
odgovornost in ako se bomo vse
ga .tega tudi držali prav gotovo 
uspeh ne bo izostal.

S tako utem eljitvijo  in ob dej
stvu, da je  naše podjetje kot 
tudi plansko analitski oddelek 
skrajno deficitaren glede eko
nom skih kadrov, je glavni direk
tor takoj p rista l glede angažira- 
ratnja zunanje institucije.

Tu seveda ne gre pozabiti tudi 
dejstvo, da je Delamaris p red 
nekaj leti že sam izdelal sanacij
ski program , ki se je  pretežno 
nanašal na sanacijo Irisa. Ta 
program  je ob rednem  delu dela
la ekipa strokvnjakov skoraj eno 
leto. Kredite, k i nam  jih  je na 
tej podlagi odobril republiški re
zervni sklad nismo izkoristili, 
kot je  bilo načrtovano, am pak 
smo jih  štirik ra t podaljšali. Ob 
vsem tem pa nekatere naprave, 
kot npr. linija za pripravo pred
jedi še danes niso v pogonu.

Kaj zajema preventivna 
sanacija?

V našem  preventivnem  sana
cijskem  program u, ki naj bi bil 
izdelan ob novem letu  ne priča
kujem o spiska stro jev  in naprav 
ali seznam investicij, pričakuje
mo napake in kvantificirane 
m ejnike našega nadaljnjega raz
voja.

3

m

novinarjem

Dinar na dinar kovač, zrno na zrno kolač, riba na ribo, škatlica sardel

V Rdečem kotičku, ki si tega 
imena več ne zasluži (sedaj je 
rumen) je  bil 17. 12. 1974 sesta
nek naših predstavnikov Tomaža 
Pavletiča, Borisa Grebenca, Mar
jana Prelaza, Baruca Nerina, 
M arjana Mlekuža in M arjana Pi
škota s predstavniki tiska in ra
dia.

Novinarji so želeli sliko celot
nega podjetja , njegovo poslova
nje specifičnost proizvodnje, pro
daje, razvoja ribištva s perspek
tivo za lov ribe izven Jadranske
ga m orja in vključevanje naše 
OZD v življenje občine in k ra 
jevne skupnosti. Prav zato so 
bili povabljeni člani naše delov
ne skupnosti, ki so strokovnjaki 
na posameznem področju.

Uvodno besedo je imel tov. 
Guzelj, ki je naj starejši član no
vinarskega društva na Prim or
skem. Od naših članov pa  je  prvi 
prevzel besedo Tomaž Pavletič 
z namenom, da prikaže današnji 
Delamaris, ki se je  razvil v teku

skoraj enega stoletja. Kako smo 
gospodarili, kaj je  bilo narejeno 
napak to  je  težko reči. Vendar 
če hočem o nekaj doseči, če ho
čemo nekaj proizvajati in konku
rira ti na trgu ne le životariti, mo
ram o resno pogledati težavam v 
oči. To v zadnjem  času tudi po
skušam o skupaj s strokovnjaki 
s katerim i pripravljam o preven
tivno sanacijo.

Im am o problem  ribiške flote, 
ki bi več ulovila vendar zaradi 
p rem ajhn ih  kapacitet (hladilniš- 
kih, prodajnih  in  proizvodnih) ne 
sme. V prvih mesecih, ko je  ulov 
m ajhen pa m oram o uvažati ribo 
za prodajo  in predelavo. Zato 
m oram o poskrbeti za večje ka
pacitete tako ulovne kot hladil- 
niške s tem, da  bomo lahko zago
tovili ribo za vse leto. O teh 
problem ih je  govoril M arjan Pre
laz, ki je  povedal tudi o možnosti 
ulova ribe izven Jadranskega 
m orja. M artin Kokalj pa  je  go
voril o organiziranosti prodaje 

(Nadaljevanje na 3. strani)
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Razprava delavskega sveta 
združenega podjetja živilske industrije

Na tem  zasedanju je  bila na 
dnevnem redu ena od važnih 
vprašanj, vprašanja sprejem a sa
m oupravnih sporazumov in si
cer:
— o koordinaciji nabave,
— o ureditv i odnosov na tržišču,
— o razdelitvi proizvodnih pro

gramov in
— o združevanju sredstev.

Osnutki teh  sporazumov so
bili dani v javno razpravo že 
m aja meseca letos. Naš kolektiv 
je  o njih  razpravljal in jih  izgla
soval na svojih zborih med 12. 
in 14. junijem  1974 in jih  soglas
no sprejel. Vendar, sedaj, ko bi 
jih  m oral delavski svet HP veri
ficirati oziroma dokončno odo
briti p a  se je  zataknilo.

N ajprej so nastale  težave pri 
treh organizacijah, ki proizvaja
jo  v glavnem pivo in je  šlo tako 
daleč, da je  pivovarna Union od
klonila sprejem  vseh štirih  spo
razumov. Zaradi tega je  bil dan 
rok, da pivovarna Union v roku 
15 dni poda pismeno m nenje v 
čem so težave zaradi odklanjanja 
sprejem a teh  sporazumov.

Prav tako  so nastale težave pri 
razdelitvi proizvodnega prog/ra
ma, glede proizvodnje hrena med 
našo organizacijo in Kolinsko. 
Kasneje, ko je naša delovna or
ganizacija že izglasovala spora
zume na zborih smo sprejeli do
datne predloge s strani Kolinske, 
katere nam  jih  je  posredovalo 
združeno pod je tje  in  v katerih 
je  Kolinska v svoj proizvodni 
program  vnesla tudi proizvodnjo 
hrena z majonezo, čeprav ta  pro
izvod oziroma hren proizvaja na
ša organizacija. Zato je  bil spre
je t sklep, da se m ora to vpraša
nje med nami in Kolinsko rešiti 
v roku enega meseca, sicer bo za 
Delamaris sam oupravni spora
zum o razdelitvi proizvodnih pro
gramov neobvezen.

Glede na vse to bi rad  pouda
ril, da bo treba take težave čim- 
prej odpraviti kajti sporazumi, 
ki so bili na dnevnem redu so 
tako pom em bni, da jih  ne sme
mo zanem arjati. S temi sporazu
mi bomo le naredili en korak  na
prej in sicer, da začnemo bolj 
organizirano proizvajati in p ro 
dajati.

K onkurenca na tržišču je  že ta 
ka, da ne smemo zam ujati časa. 
Zato je  nujno, da se proizvajalci 
živilske industrije  dogovarjamo 
o organizirani proizvodnji in pro
daji in s tem  dosežemo optim alni 
izkoristek v proizvodnji in pro
daji na tržišču, istočasno pa  o- 
mogočiti potrošniku asortim an v 
zadostnih količinah.

II.
DS HP je  razpravljal tudi o 

9-mesečnih uspehih delovnih or
ganizacij v prim erjavi z lanski
mi in ugotovil, da so sicer uspe
hi nekoliko boljši v prim erjavi z 
istim  obdobjem  lanskega leta, še 
zdaleč pa ne takšni, kot bi si jih  
želeli. Eden od vzrokov je  tudi 
v tem, da so v letošnjem  letu za
konske obveznosti dokaj porasle 
(za približno 100%). Tako so od

lanskoletnih približno 2 m ilijard 
starih  d in  porasle na okrog 4 mi
lijarde starih  dinarjev. Nadalje 
je  tudi v stalnem  porastu  cen 
surovin in  inflacijske stopnje.

III.
Delavski svet je  razpravljal tu

di o razvojnih program ih, pred
vsem p a  o m etodologiji p lan ira
n ja  z nam enom , da ise doseže 
enotni k rite rij p lan iran ja  zaradi

lažjega sprem ljanja rezultatov 
in m edsebojne prim erjave.

Na koncu zasedanja DS je bil 
sprejet tudi pravilnik o samou
pravni delavski kontroli na  nivo
ju  združenega podjetja. Tako 
bomo delavsko kontrolo form i
rali iz predstavnikov vseh članic 
HP. Delavska kontrola ima na
logo, da sprem lja delo HP.

M arjan Piško

nizacijskim i enotami, strokovnih 
služb, Vzdrževanja in  Transpor
ta. Akt o sistem izaciji delovnih 
m est je  pravzaprav osnova na 
kateri slonijo nekateri drugi ak
ti delovne organizacije, upošteva 
pa določila sam oupravnih spora
zumov o združevanju TOZD v 
Delam arisu te r določila osnutkov 
drugih sporazumov, k i so v izde
lavi ali obravnavi, odnosno ti
stih  sporazumov, ki so že spre
jeti.

Sporazum  o sistem izaciji de
lovnih m est je  sam  po sebi iz
redno obširen akt, ki določa 
predvsem  delovno m esto, zahte
vano izobrazbo ali kvalifikacijo, 
poklic, ki je  potreben za oprav
ljan je  določenega dela, funkcio
nalnost, dodatna znanja, ki so 
potrebna za racionalno opravlja
nje posam eznih del oziroma po
slov na delovnem m estu, delov
ne izkušnje, k i so predpogoj, da 
se delavec pripravi za racional
no, točno in rokovno opravljanje 
del na delovnem m estu. Poleg 
teh elementov, ki so izpisani v 
obstoječem  osnutku  m anjka še 
nekaj elementov, ko t so:

— funkcionalna v rsta  delovne
ga m esta, ki nam  pove ali je  de
lovno m esto povsem  samostojno, 
odvisno od navodil in napotkov 
predpostavljenega ali direktno 
izvrševanje del;

-— spol, ki se ga odreja v zvezi 
z zahtevnostjo ali pogoji dela, 
odločenega delovnega m esta;

— starost, ki prav tako pogo
juje, ali sme delavec kot mlado
letnik oziroma v višji starostni 
meji, opravljati določena dela;

— invalidnost, ki je  pogoj za 
opravljanje specifičnih del na 
specifičnih delovnih m estih, lci 
jih  lahko zasedejo invalidi z do
ločeno stopnjo invalidnosti.

Računamo, da bo možno m anj
kajoče elem ente dograjevati v 
sporazum u o sistem atizaciji de
lovnih m est, ob analizi pogojev 
dela na posameznih delovnih me
stih. Ta naloga ni povsem eno
stavna, ker je  potrebno sodelo
vanje posam eznih strokovnih de
lavcev, kakor tudi komisij iz sa
m ih TOZD, ter končno opredeli
tev posameznih delovnih rnert v 
ustrezne skupine.

Sporazum  o sistem izaciji de
lovnih m est obravnava zgoraj na

Sistemizacija 
delovnih mest

V naši delovni organizaciji 
smo dosedaj uporabljali začasni 
ak t o sistem atizaciji delovnih 
mest, ki je bil sprejet ko t začas
ni akt 29. 6. 1967.

Za sedanjo organizacijo naše 
delovne organizacije organizirane 
v TOZD in sam oupravnih skup
nosti je  ta  začasni ak t popolno
ma neuporaben, saj smo imeli v 
tem obdobju več reorganizacij 
tako v delovni organizaciji, kot 
v posam eznih proizvodnih obra
tih.

Da je  bila nu ja  pristop iti k  iz
delavi osnutka sporazum a o  si
stem izaciji delovnih m est v de
lovni organizaciji je  bil predpo
goj in zasnova v tem, da smo po
vsem drugače zastavili organiza
cijo z ustanavljanjem  TOZD in 
opredelitve naiog sam oupravne 
skupnosti skupnih služb z orga-

MI NOVINARJEM
(Nadaljevanje z 2. strani)

sveže ribe s kom biji po vaseh, 
tako, da prebivalci oddaljenih 
vasi dobijo svežo, na dom  dostav
ljeno ribo.

Kako to , da nism o mogli pla
sirati na trgu  juhe, k je r smo bili 
prvi proizvajalci, za kaj je  danes 
proizvodnja v Argu tako razno
vrstna, ko vemo, da sm o v Argu 
začeli s proizvodnjo, ki je  dopol
njevala naš proizvodni asorti
man. Danes pa  naletim o na  te
žave. Ravno tako imamo težave 
z izvozom, ker ne dobimo pravo
časno izplačanih prem ij. Zato je 
potrebno naše celotno angažira
nje, je  dejal Boris Grebenc.

Delamaris se s svojo 1300 član
sko delovno skupnostjo vključu
je  tudi v delo občine in krajev
ne skupnosti. V sam em  kom bina
tu  je  poskrbljeno za izobraževa
n je delavca na delovnem m estu 
in za delavca — delegata. O tem 
sta svoje m nenje dala M arjan 
Piško in M arjan Mlekuž.

Kot opazovalka in sprem ljeval
ka razgovorov in m nenj lahko 
rečem le to, da bi želela, da tudi 
izjave, ki se jih  da za tisk ne bi 
izzvenele v prazno, am pak da 
ostanejo obveza za nas vse.

Albina Škapin

štete elem ente te r daje osnovo 
za: kadrovanje, p lan iran je  ka
drov, p laniranje izobraževanja, 
graditev sitem a napredovanja. V 
opisih delovnih m est ali funk
cijskih diagram ih določa: p ri
stojnosti, področja dela, odgo
vornost te r služi za druge kad
rovske in organizacijske nam e
ne.

Tekstualni del sedanjega os
nutka vsebuje tudi določila, ki 
pravzaprav ne spadajo v ta  spo
razum  vendar jih  bomo lahko 
črtali šele tistik rat, ko bodo 
sprejeti ostali sporazumi, ki bo
do določali obnašanje v zvezi s 
pogoji, ki so našteti p ri posamez
nih delovnih m estih ak ta  o siste
m atizaciji delovnih m est. Že v 
začetku smo rekli, da je  ta  spo
razum  osnova za nadaljn je delo 
na več področjih  in sicer naj na
štejem  sam o nekatera:

— vrednotenje dela ob upošte
vanju vseh pogojev, ki jih  dolo
čeno delovno m esto vsebuje;

— razporejanje in  prerazpore
jan je  delavcev znotraj delovne 
organizacije in TOZD te r sam ou
pravnih skupnosti;

— priprava program ov funkci
onalnega izobraževanja v smislu 
doplnjevanja znanja vseh delav
cev v delovni organizaciji.

S istem atizacija delovnih mest 
je  pravzaprav zrcalna slika ma
kro in m ikro organizacije delov
ne organizacije te r  je  na tej pod
lagi možno razčleniti funkcije in 
naloge, ki izhajajo iz poslovanja 
in dela delovne organizacije ozi
rom a TOZD in sam oupravne 
skupnosti, vse od proizvodnega 
delavca v direktni proizvodnji 
do glavnega d irek torja.

Delitev funkcij in nalog je  mož
no opraviti na več načinov:

— krajši je  grafični način o- 
predelitve nalog po funkcijah za 
vsako posamezno delovno m esto 
odnosno prikazovanje funkcij in 
nalog s funkcijskim i diagram i za 
posamezne TOZD in sam ouprav
ne skupnosti z njenim i organiza
cijskim i enotami;

— drugi način je  zahtevnejši, 
zahteva mnogo več časa. To je  
takoim enovani opis delovnih 
mest, ki pa je  m anj prim eren za 
vsakodnevno uporabo. Doseženi 
cilj p ri obeh načinih je  isti, ven
dar je  prvi način bolj grob, drugi 
pa bolj natančen.

Sprejem anje tega sporazum a 
se vrši po istem  postopku kot je  
to  predvideno za sprejem anje, 
sprem injanje te r  dopolnjevanje 
drugih sporazum ov znotraj de
lovne organizacije.

Sporazum pa vstopi v veljavo 
takrat, ko ga sprejmeta dve tre
tjini delavcev delovne organiza
cije.

Mnenja sem, da je  naloga vseh 
nas, obravnavati p ripravljeni os
nutek ,ter ga sprejeti tako, da bo 
možno dograjevati sistem  nagra
jevanja in druge sam oupravne 
akte, ki so sporazum no o siste
m atizaciji delovnih m est v tesni 
povezavi. Em il Pugelj

KOLIKO SMO PROIZVEDLI 
V LETU 1974

Spet smo na  koncu leta. Pre
gledovali bomo kaj smo naredili 
v le tu  1974, te r p lanirali delo v 
letu  1975.

V letu 1974 do konca meseca 
novem bra sm o dosegli naslednjo 
proizvodnjo:
ARGO 308,3 3.786,3 94%
IRIS 960,9 8.802 77%
RIBA 795,1 3.328,6 83%
PLOC. 251,5 3.133,3 92%
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Transport-1 peta TOZD
Na zborih delovnih ljudi sa

m oupravne skupnosti »Trans
port«, dne 23. 9. 1974 so se de
lavci odločili, da se izdela analiza 
o družbenoekonom ski upraviče
nosti ustanovitve tem eljne orga
nizacije združenega dela »Trans
port«.

Delavci v delu delovne organi
zacije, ki je  delovna celota v ka
terem  se da  rezultat njihovega 
skupnega dela sam ostojno izra
ziti kot vrednost v delovni orga
nizaciji ali na  trgu  in v katerem  
lahko delavci uresničujejo svo
je  družbeno-ekonomske in dru
ge sam oupravne pravice, imajo 
pravico in  dolžnost organizirati 
tak  del delovne organizacije v te
m eljno organizacijo združenega 
dela.

V letu 1973 izdelana analiza o 
družbeno-ekonomski upravičeno
sti ustanovitve tem eljn ih  orga
nizacij združenega dela v Dela
m arisu je  obravnavalo devet de
lov organizacije, ki bi eventuel- 
no imeli možnost ustanovitve te 
m eljne organizacije združenega 
dela.

Analiza je  jasno pokazala, da 
zadovoljujejo tako ekonomsko 
kot družbeno upravičenost za u- 
stanovitev tem eljne organizacije 
združenega dela štiri deli delov
ne organizacije. Ta analiza je 
tudi pokazala, da ima poleg Šti
rih  dotedanjih  obraitov tudi 
»Transport« vse pogoje za u sta
novitev tem eljne organizacije 
združenega dela. K er pa je  »Tran
sport« sorazm erno m ala gospo
darska celica in  se lahko delav
cem »Transporta« zagotovijo te 
m eljne pravice tudi na drug na
čin kot sam oupravni skupnosti 
se delavci »Transporta« niso že 
lani odločili, da ustanove TOZD. 
Tedaj je  bilo sklenjeno, da mo
ra  biti omogočeno, da  se v »Tran
sportu« ugotavlja rentabilnost in  
da se s pogodbo s tem eljnim i 
organizacijam i določi cena uslug. 
Sklenjeno je  bilo tudi, da osebni 
dohodek delavcev ne isme biti od
visen le od doseženega dohodka 
TOZD, am pak tudi od njihovega 
lastnega uspeha. Navedeni sklepi 
so bili realizirani s sam ouprav
nim  sporazum om  o združitvi te
m eljnih organizacij združenega 
dela kom binata konzervne indu
strije  »Delamaris« Izola.

O ustanovitvi tem eljne organi
zacije združenega dela »Trans
port« je  razpravljal tudi politični 
aktiv »Delamarisa«, dne 31. 7. 
1974.

Nekateri podatki o SS »Trans
port«.

Splošni podatki
Sam oupravna skupnost »Tran

sport« sedanja TOZD zaposluje 
3 Šdelavcev od katerih  jih  ima 
33 KV, eden VK le Štirje delavci 
so NK.

V tran sp o rtu  je  zaposlena ena 
adm inistrativna moč te r dispo- 
nent. P rostori s katerim i razpo
laga »Transport« so prem ajhni 
in je  predvidena lokacija »Trans
porta« na drugem  k ra ju  z isto
časno ureditvijo  san itarij te r  pi
sarniških prostorov.

Poslovanje »Transporta«.
N a osnovi dogovorjenih cen 

storitev »Transporta« je  razlika

med stroški in dohodkom za de
vet mesecev v dobro 590.033 din.

V prvih osmih mesecih je 
»Transport« opravil 893.290 km  s 
tovorom, 133.995 km  brez tovora 
in 14.136 u r lokalnih voženj, s 
čim er je  dosegel dohodek 517 m i
lijonov.

Ce prim erjam o ceno različnih 
prevoznih podjetij za prevozne 
usluge, lahko ugotovimo, da so 
cene uslugam  prevoza povsod 
višje, ka t cene našega »Transpor
ta«.

Kako se bo delilo sredstva
Delitev sredstev med TOZD 

Argo, Iris, Riba, Pločevinka in 
bodočo TOZD »Transport« se o- 
pravi po stan ju  31. 12. 1974 po 
določbah sam oupravnega spora
zuma po  združitvi TOZD kombi
nata  konzervne industrije  Dela
m aris. Uporabi se m etoda delitve 
sredstev, ki je  bila uporabljena 
v elaboratu delitve 31. 12. 1973. 
Delitev sredstev opravi komisija, 
sestavljena iz štirih  predstavni
kov sedanjih  TOZD in dveh pred
stavnikov v »Transportu«.

Kje so osnove nadaljnjega ra
zvoja TOZD »Transport«.

V nasledjnih letih bomo pove

čali proizvodnjo rib jih  konzerv 
do kapacitete največ 250 zabojev 
dnevno. Intenzivneje se bomo 
orientirali na  področju predela
ve živilskih in rastlinskih belja
kovin. Ulov ribe bomo nadalje 
m odernizirali tajko, da bomo o- 
mogočili tudi kočarenje z že pb- 
stoječim i ladjam i. K apacitete u- 
lova bomo, povečali z nabavo no
vih ladij, ki bodo omogočile po
večati število ulovnih dni. Zaradi 
kontam iniranja ulova in proiz
vodnje bomo povečali hladiniške 
kapacitete. Proizvodnja pločevi
naste embalaže bo vse bolj pre
raščala iz proizvodnje za po tre 
be pod je tja  v proizvodnjo tudi 
za zunanje naročnike.

Razvoj kot tud i naložbe »Tran- 
sporta« bodo usm erjene najprej 
na m odernizacijo obstoječega vo
znega parka.

Kapacitete uslug se bodo po
večale le do obsega, ki bo opti
malen za izkoriščanje voznega 
parka za potrebe pod je tja  kot 
celote. Zaradi potreb TOŽD Ar
go se bo v bodoče mehanična 
delavnica in  pisarne »Transpor
ta« preselile na m esta, k je r  bo 
p rostor tudi za sanitarije, garde
robe itd. Izdelal: Milko Cočev

Člani Zveze borcev o 
gospodarski problematiki

Iniciativo za sestanek članov 
ZB NOV Delamaris z vodilnimi 
delavci p o d je tja  so dali člani ZB 
na enem od svojih sestankov, ki 
so ga imeli v m esecu septem bru.

Odbor aktiva ZB je to  iniciati
vo sprejel kot pozitivno in je

m

Zorko Dežjot, predsednik uredniškega odbora

UREDNIŠKI ODBOR ŽELI OB NOVEM LETU 

VSEM BRALCEM »NAŠEGA GLASA«

SREČNO IN USPEHA POLNO NOVO LETO,

SE ZAHVALJUJE ZA SODELOVANJE PRI UREJANJU 

ČASOPISA IN ZELI ŠE NADALJNJEGA SODELOVANJA

vanja tako, da je  bilo na sestan
ku priso tno  70 od 121 članov ali 
58 "/o. Upoštevajoč, da je  veliko 
število članov bilo opravičeno od
sotno zaradi dela v -popoldanski 
izmeni ali na dopustu.

Od vodilnih in drugih družbe
no političnih delavcev je  odbor 
aktiva vabil na sestanek vse ti
ste, ki bi lahko odgovorili na po
stavljena vprašanja od s tran i Čla
nov Zveze borcev, ki ise tičejo go
spodarske situacije .podjetja. Po
leg vabljenih iz naše OŽD je po
vabil še predsednika skupščine 
občine Izola tov. Bolje Jožeta in 
predsednika občinskega odbora 
ZZB NOV Izola tov. Cuk Adrija- 
na. Žal m oram o povedati, da u- 
deležba vodilnih delavcev ni bila 
popolna kakor je  to odbor aktiva 
ZB pričakoval.

Člani ZB so postavljali razna 
vprašanja o dobrih  in slabih s tra 
neh gospodarjenja v naši OZD,

J S L  L I M O N A D A  J f eLIM O N A D A

j f  r \ .

sklical sestanek 21. 11. 1974 z 
dnevnim redom:

1. Razgovor z vodilnimi delav
ci podjetja.

Udeležba na sestanku s s tran i 
članov ZB je bila preko pričako-

predvsem  misleč n a  to , da je  or-

fanizacija Zveze borcev v pod- 
e tju  toliko številčna, njeni člani

so tudi aktivni v vseh^ sam ou
pravnih organih in družbenopo
litičnih organizacijah te r  da lah
ko pom agajo vodilnim in dru
gim delavcem, pri odstran jeva
n ju  slabih s tran i gospodarjenja 
v naši OZD.

Ne m orem o navesti v tem  član
ku  vsa positavljena vprašanja, 
vendar smo m nenja, da so bila 
dobro nam erna, da se pom anj
kljivosti odstran ijo  z zeljo za 
čimrvečjo produktivnost in dob
rim  gospodarjenjem  v OZD in 
TOZD, te r sam oupravne skupno
sti v podjetju .

Z ozirom, da se vsi vodilni de
lavci, ki so bili vabljeni niso od
zvali sestanka, člani ZB niso do
bil poplne odgovore na posamez
na postavljena vprašanja, zato 
je  bilo n a  sestanku sklenjeno, da 
odbor aktiva ZB tem  vodilnim 
delavcem dostavi pism ena vpra
šan ja  na k a te ra  m ora odgovoriti 
do občnega zbora aktiva ZB De
lam aris, ki bo koncem jan u arja  
1975.

Poudariti m oram o besede 
predsednika Skupščine tov. Bo
lje Jožeta, ki je  v svoji diskusiji 
povedal tudi to:

»Drago mi je  slišati, da  se čla
ni organizacije ZB vključujejo 
v reševanje gospodarske proble
m atike pod je tja  dn želijo na ta 
način pom agati vodilnim  delav
cem, pri odstranjevanju  pom anj
kljivosti z željo, za večjo produk
tivnost in dobrim  gospodarje
njem  v OZD«.

Odbor aktiva ZB se zahvaljuje 
predsedniku Skupščine občine 
Izola tov. Bolje Jožetu, tov. Cuk 
Adrijanu, glavnemu d irek torju  in 
drugim  vodilnim delavcem, ter 
članom ZB, ki so se odzvali se
stanku z željo za čimveč takih  
sestankov na katerih  bi se pogo
varjali o gospodarski problem a
tiki v OZD.

Žarko VISNJIC
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Varstvo delovnega reda pri n as . . .
V postopku kršitev delovnega 

reda je pravna služba pooblašče
na, da vodi predhodni postopek, 
sprem lja in pomaga pri delu ko
m isiji ter po opravljeni obravna
vi izdaja odločbe o izrečenih u- 
krepih.

O delu komisij za varstvo de
lovnega reda je  imela odgovorna 
urednica »Našega glasa« pogovor 
z pravnim  referentom  Metko 
Radovanovič.

Metka Radovanovič

1. Od kdaj obstaja komisija za 
varstvo delovnega reda?

S prvimi sam oupravnim i orga
ni se pojavlja že tudi evidenca o 
obsto ju  disciplinske kom isije v 
podjetju.

2. Koliko primerov kršitve 
imate (letos)?

V začetku letošnjega leta je  ne
kaj prim erov kršitev  delovnega 
reda zastaralo. Vzrok pa je, da 
je  disciplinski komisiji, ki je de
lovala v okviru celotnega podjet
ja  potekel m andat, nove še niso 
bile izvoljene prav tako, pa še 
niso bili izvoljeni delavski sveti 
po TOZD, in tako ni bilo pritož
benega organa.

Na zborih delovnih ljudi so 
bile v mesecu m arcu letos izvo
ljene komisije za varstvo delov
nega reda po TOZD in sam ou
pravnih skupnostih.

In sicer: TOZD »Iris«

1. Kaligarič M arija, predsed
nik; nam estnik Junc Bagomir.

2. Ugrin Slavica, član; nam est
nik Leban Angeli ja.

3. Radojkovič Feručo, član: na
m estnik Mladenovski Rade.

TOZD »Argo«
1. Vran Silvo, predsednik; na

m estnik Škapin Stanko.
2. Vrtovec M arija, član; name

stnik Puhar Jože.
3. Budihna Lilijana, član; na

m estnik Furlan M arija.
TOZD »Pločevinka«
1. Kavrin Jože, predsednik; na

m estnik Kneževič Blaž.
2. Bernetič M arija, član; na

m estnik Peroša Anton.
3. Božič Leopolda, član; nam e

stnik Peroša Miro.
TOZD »Riba«
1. Tonkovič Dulijano, predsed

nik; nam estnik Tram puš Ivan.
2. Denari Ante, član; nam est

nik Markežič Jože.
3. Hrvatič Ivan, član; nam est

nik Zalokar Jože.
Sam oupravne skupnosti:

SKUPNE SLUŽBE:
1. Pavlič Rudi, predsednik; na

m estnik Vera Poropat.
2. Jovanovič Momčilo, član: 

nam estnik Muženič Lucija.
3. Hočevar Fani, član; nam est

nik Ponikvar Sonja.

TRANSPORT:
1. Gombač Karel, predsednik; 

nam estnik Povh Rado.
2. S tarc Cvetko, član; nam est

nik Grbec Gvido.
3. Jerm an Jože, član; nam est

nik Chicco Claudio.

VZDRŽEVANJE:

1. Čehovin Emil, predsednik; 
nam esntik Ojdanič Peter.

2. Bizjak Emil, član; nam est
nik Prunk Avgust.

3. Ražman Klavdij, član; na
m estnik Božič Lucijan.

V sam oupravnih skupnostih v 
letu 1974 nismo imeli prim era 
kršitve delovne dolžnosti. V 
TOZD Pločevinka — en primer, 
za kar je  bil izrečen javni opo
min; v TOZD Argo dva prim era 
kršitve delovne dolžnosti, v obeh 
prim erih je  bil izrečen zadnji jav

ni opomin; v TOZD Riba im am o 
en prim er, ki pa je  še v postop
ku.

V TOZD Iris je  bilo izrečenih 
17 disciplinskih ukrepov in si
cer: 8 javnih opominov, 6 opo
minov, 1 ukrep prenehanja  last
nosti delavca v združenem  delu 
pogojno za dobo 6 mesecev, v 
2 prim erih sta delavca med po
stopkom  odšla iz tovarne ;v 2 
prim erih  je  kom isija delavca o- 
prostila, imamo pa v postopku še 
7 kršitev delovne dolžnosti.

V prim erjavi z lanskim  letom 
ugotovimo, da je  bilo za celot
no podjetje  izrečenih: 15 samo
voljnih zapustitev dela, 6 zad
njih  javnih opominov, 11 opomi
nov, 20 opominov v nekaj p ri
m erih pa je  prijavitelj odstopil 
od prijave ali pa je bil postopek 
ustavljen.

3. Kakšne so največkrat 
kršitve?

Najpogostejši prim eri kršitve 
delovnega reda so neopravičeni 
izostanki z dela, vinjenost na 
delu, m anjše kraje , neprim erni 
odnosi med delavci. . .

4. Kako sedaj delujejo 
komisije?

V letošnjem  letu delujejo ko
misije po  TOZD in sam ouprav
nih skupnostih.

5. Ali je tak način boljši, bolj 
precizen?

Sm atram , da je  takšen način 
boljši. Prej smo imeli za celotno 
podjetje le eno komisijo. Sedaj 
pa im a vsaka TOZD in  sam ou
pravna skupnost svojo. Delo je 
tako boljše, bolj poglobljeno in 
precizno. Predvsem sm atram  za 
pozitivnejše to, ker so predsed
nik, kot tudi sami člani kom isije 
večkrat naj bližji sodelavci — de
lavca, ki je  s to ril kršitev in ga 
tako očitki sodelavcev včasih 
bolj prizadenejo, kot sam  ukrep. 
Komisija pa lahko svoje delo 
bolj kvalitetno in pravičnejše o- 
pravi, saj pozna človeka, njego- 
gove dom ače razm ere, razloge za 
kršitev in ob upoštevanju vseh 
olajševalnih in obtežilnih okoli
ščin izreče prim eren in pravičen 
ukrep.

6. Kako je bilo prej delovanje 
komisij?

Kot sem  že prej £>menila'smo 
imeli za celotno podjetje  le eno 
komisijo.

7. Kakšna je najmilejša — 
kašna najhujša kazen?

Zvezni zakon o medsebojnih 
razm erjih  delavcev v združenem 
delu (Uradni list SFRJ, št. 22/73) 
in republiški zakon v m edseboj
nih razm erjih  delavcev v združe
nem delu in o delovnih razm er
jih  delavcev p ri zasebnih deloda
jalcih (Uradni list SRS, št. 18/74) 
neposredno pravno opredeljujeta 
dve obliki odgovornosti, to je

— odgovornost za kršitev de
lovnih obveznosti in

— odškodninsko, m aterialno 
odgovornost delavca za škodo, ki 
jo  povzroči na delu ozirom a v 
zvezi z delom  svoji organizaciji 
združenega dela. Republiški za
kon navaja v prim erjavi z dose
danjo ureditvijo novost z delo
m a drugačnim  sistem om  ukre
pov.

Ukrepi, ki se smejo izreči de
lavcu:

a) opomin;
b) javni opomin (lahko, kot za 

časa veljavnosti TZDR — tem elj
nega zakona o delovnih razmer- 
jiih, ni pa  več ukrepa »zadnji 
javni opomin«);

c) začasna razporeditev delav
ca na drugo delovno m esto, za 
katero se  ̂zahteva ista  ali nepo
sredno n ižja s to p n ja  strokovne i- 
zobrazbe določenega poklica ozi
rom a sm eri ali stroke, največ za 
dobo enega le ta  (3. točka 1. in 2. 
odst. 54. člena republiškega zako
na). Sklep o ugotovitvi odgovor
nosti za kršitev delovne obvezno
sti in o izrečenem ukrepu mora 
povsem konkretno navesti, na 
katero delovno m esto je  delavec 
razporejen — kot ukrep  zaradi 
kršitve delovne obveznosti in  ko
liko časa ta razporeditev traja. 
Torej nova sankcija, 'ki je  sistem  
TZDR ni poznal;

č) odstavitev delavca z vodilne
ga delovnega m esta (4. .točka 1. 
odst. 54. člena republiškega za
kona). Nov ukrep, ki ga prejšnji 
TZDR n i poznal;

Kot sledi iz form ulacije zako
na, ta  ukrep ni začasne narave, 
kot ukrep začasne prem estitve 
na drugo delovno m esto (točka 
c), pač pa je  trajen. Tudi ta 
ukrep je mogoče izreči samo za 
hujšo, ne pa za lažjo kršitev de
lovne obveznosti;

(N adaljevanje na 6. strani)Nova hala

Marija Kaligarič, preddelavka v Irisu, desno od nje je delavka Ema 
Ukota
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Nagradna novoletna križanka

Pred vami imate nagradno no
voletno križanko. Ker je zadnja 
v tem letu vam želimo obilno 
uspeha pri reševanju.

Rešitev križanke pošljite do 
15. 1. 1975 odgovorni urednici 
»Naš glas« ali pa pustite v na-

Kdor dolgo leži, rdeč svinčnik 
dobi.

Ura zam ujena ne plača se no
bena.

Ti šefa do praga, šef tebe čez 
prag.

K dor molči, povišice ne dobi.

K dor seje prepir, žanje na
predovanje.

Zrno do zrna pogača, dinar do 
dinarčka plača.

Naj človek pol sveta obteče, 
najboljša kava se v ARGU peče.

biralniku »Naš glas«, ki so v po
sameznih obratih.

Uredniški odbor bo križanke 
pregledal ter nagradil 3 pravilne 
rešitve.

Uredniški odbor

Človek obrača, šef obrne.

Rana u ra  — tovarniška ura.

Po sestanku zvoniti je  pre
pozno.

Če m ačku na rep  stopiš, te 
ugrizne.

Za bolezen so zdravila, za »pla
vi« ponedeljek jih  pa ni.

Sonja Požar

PIŠITE V 

»NA Š GLAS«
Če kdo ne zna rešitve križanke, 
naj zaprosi za pomoč Janeza 
Molka

Varstvo delovnega 
reda pri nas
(Nadaljevanje s 5. strani)

d) prenehanje lastnosti delav
ca v združenem delu zaradi tak
šne kršitve obveznosti, ki huje 
krši skupne in terese drugih de
lavcev ali tem eljne organizacije 
(5. točka 1. odstavka 54. člena re
publiškega zakona), prej imeno
van »izključitev delavca iz delov
ne skupnosti«. Glede pogojev za 
izrek tega ukrepa v prim erjavi s 
prejšn jo  ureditvijo ni sprem em b, 
s tem da lahko delavca v tem elj
ni organizaciji izrečejo ta  ukrep 
tudi pogojno (novost, 2. odstavek 
54. člena republiškega zakona). 
Ukrepi pod c), č) in d) se lahko 
izrečejo samo za hujšo kršitev 
obveznosti.

Pri izrekanju ukrepov za kršit
ve obveznosti se upoštevajo zla
sti: teža kršitve in njene posle
dice, stopnja delavčeve odgovor
nosti, okoliščine v katerih  je bila 
•kršitev storjena, p re jšn je  delo in 
vedenje delavca, pom en dejanja 
in  podobno.

Sedaj se kom isija p ri svojem 
delu poslužuje le zveznega in re
publiškega zakona s  sprejetjem  
sam oupravnega sporazum a pa 
bo delo komisij precej olajšano.

Marija Kaligarič, je preddelav- 
ka v obratu Iris ter predsednik 
komisije za varstvo delovnega re
da. O delu komisije nam je ta
kole povedala:

»Z detlom smo začeli v meseou 
m arcu 1974 in imeli dve seji. V 
našem TOZD je največ primerov 
kršitve delovne discipline. Za 
kršitve smo izrekli kazni. Ven
d ar je  to prem alo. Nekoč do 
kršitev delovnega reda ni p riha
jalo  tako pogosto, ko t p riha ja  
danes. Danes se zaposleni v kom 
binatu  vedejo, kot da to ni n ji
hovo in kot da jim  je vseeno, 
kako v tovarni gospodarimo. Po 
naših garderobah ni nobenega 
reda in nobene čistoče. Nobeden 
se ne zaveda, da je  tudi delovna 
obleka, katero dobijo in jo  no
beden ne ceni, del sredstev s ka
terim i gospodarim o vsi delavci 
v kom binatu. Pred leti je  bila 
navada in to zelo lopa, da so de
lavci ob ponedel jkih prihajali na 
delo s čistim i oblekami. Danes 
tega v mnogih prim erih  ni več. 
Obleko tako umažejo, da se ne 
da več niti dobro očistiti, zato 
zahtevajo novo. Tu je tudi denar 
in tu  so tud i sredstva za katere 
m oram o skrbeti, če hočemo dob
ro  poslovanje.

Obnašanje med sodelavci na 
delovnem m estu je včasih tudi 
precej grdo. Seveda m ora šef od
delka dati prijavo, za m anjše 
stvari pa tudi sam pokliče delav
ca na odgovornost. Poleg tega 
so skoraj vsakodnevni pojavi 
kraje, kar tudi slabo vpliva na 
vse delavce v oddelku, ker ne 
m orejo zaupati svojemu sodelav
cu. Prav zaupanje pa je  osnovni 
pogoj, za boljše delo.

Na obravnavo ljud je  p rihajajo  
in za svoje kršitve dobijo vse 
polno izgovorov, ki so včasih o- 
pravičeni, včasih pa  tudi sam o 
izgovor. M aterial nam  pripravlja 
Metka Radovanovič, ki opravi 
tudi zaslišanje.

Želela bi, da bi imela naša ko
m isija m anj dela, da bi se delav
ci zavedali, da m oram o gospo
dariti z vsako najm anjšo stvarjo  
v kom binatu. Zavedati bi se tudi 
morali, da smo vsi ljud je in naj 
zato med nam i vladajo človeški 
odnosi.
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